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Door Lucas van Houte

Wat is voor jou de aanleiding geweest
om een muurschildering in Bottendaal
te maken?
Bottendaal is een heel erg leuke wijk om
in te wonen. Er valt overal van alles te
zien. En ik ben er gevoelig voor om mooi
te wonen. Onze buren zijn erg vriendelijk,
en ik woon aan een leuk pleintje. Maar de
straat waarin ik woon heb ik nooit mooi
gevonden. Ik schaamde me er zelfs voor
als vriendinnen langskwamen, omdat het
er niet uitziet. Toen heb ik een link gelegd
tussen waar ik woon, wat ik kan, en wat er
mogelijk is. Ik heb woningbouwvereni-
ging Talis opgebeld en gezegd: ‘Botten-

daal wordt steeds mooier, behalve onze
straat. Ik kan prachtige muurschilderin-
gen maken; is het ook mogelijk om dat
hier te doen?’ Talis bleek enthousiast te
zijn en ze lieten mij uiteindelijk het ont-
werp uitkiezen.

Hoe was het om met de muurschilde-
ring bezig te zijn?
Het is heel erg positief geweest om aan de
muur te mogen werken. Veel mensen uit
de buurt hebben meegeholpen. Ze leen-
den spullen uit, brachten koffie of hielpen
me met de verf.
Er zijn ook ontzettend veel leuke reacties
geweest van mensen die langsliepen toen
ik bezig was. Van jong tot oud, of van ver-

Op de campingstoeltjes
bij ‘de Muur’

Door Jenny Theirlynck

Lekker voetballen in het Thiemepark,
boodschappen doen in de Burghardt

van den Berghstraat, uit eten aan de
Graafseweg? Bottendaal is een bloeiende
wijk aan de rand van het centrum met
een gevarieerde bevolking van 'echte
Nijmegenaren', studenten en allochtone
bewoners. Hier kennen mensen elkaar
nog en zetten bewoners zich in voor acti-

schillende culturen, iedereen vond het
mooi wat ik aan het maken was. Iemand
die een glaasje teveel ophad liep langs en
riep alleen maar: Schön!
Ik heb voorbijgangers ook gevraagd of ze
niet een tegeltje of een afbeelding van een
tegeltje thuis hadden liggen zodat ik dat in
de muurschildering kon verwerken. Zo is
Jan van Speyk zelf ook in de schildering te-
recht gekomen, met een sigaar in zijn hand
en het kruitvat dat hij aan gaat steken.
Daarnaast heb ik ook persoonlijke dingen
van voorbijgangers erin geschilderd, zoals
het petje van een jongen en de oorbel van
een jongedame met een hondje.

Heb je een bepaalde boodschap, is er
iets wat je met de muurschildering wil-
de overbrengen?
Nee, ik wil er niks mee zeggen. Ik wil voor-
al iets betekenen voor de wijk en dat ‘ie ge-
woon leuk is. Dat er iets eigens wordt toe-
gevoegd aan de wijk, iets waar de mensen
graag naar kijken, iets wat ze mooi vinden.
Ik zou het ook fijn vinden als we bijvoor-
beeld gaan afspreken bij ‘de muur’, of dat
we er van de zomer op campingstoeltjes
samen naar gaan zitten kijken. �

Website Bottendaal opgebloeid
viteiten en een eigen sfeer. Waar zou
Bottendaal zijn zonder een bloeiende
website?
De Bottendaal site bestond al langere tijd
en onlangs is deze weer opgebloeid dank-
zij een initiatief van de nieuwe webredac-
tie en de stichting Bewoners Organisatie
Bottendaal (BOB) die dit mogelijk maakte.
Paulien Driessen, Frank Bijl, Heleen van
der Wilt en Jenny Theirlynck vormen sa-
men de nieuwe webredactie. Op de websi-

te kunnen Bottendalers terecht voor het
laatste nieuws en activiteiten in de buurt.
De Bottendaal site is laagdrempelig, van
bewoners voor bewoners. Versterking
van de webredactie is dan ook altijd wel-
kom, evenals nieuws, tips, verhalen en fo-
to's. Tijdens de Nieuwjaarsborrel van de
BOB op 22 januari 2010 zal de website of-
ficieel worden gemaakt. Neem voor nu al-
vast een voorproefje en surf naar
www.bottendaal.nl! �

Vanaf juli 2009 is Bottendaal een kunstwerk rijker. Het is een

schildering gemaakt door Ceciel Naalden op een muur in de Jan van

Speykstraat. Ceciel Naalden noemt zichzelf decoratief schilder en

woont vanaf 1987 in Bottendaal. Eerst woonde ze op de Trompstraat

en daarna in de Jan van Speykstraat. We praten met Ceciel in haar

atelier dat zich op het oude Dobbelmanterrein bevindt.
fo
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Alles gebeurt in
Bottendaal

In het Thiemepark
ligt de hoed van een onbekende dame
een hond ruikt eraan
wordt door zijn baasje meegetrokken
een schoonmaakploeg komt langs
haalt de bezem door de straten
die lopen richting andere windstreken

ga nou toch mee naar café Maxim
iedereen drinkt daar allerlei soorten bier
men biedt elkaar zijn producten aan
mijn betekenis wordt jouw betekenis

aan de bar staat een bejaarde
met een knaloranje helm op

met zijn huppeldanspasjes
weet hij iedereen te intimideren
en buiten op het terras
zit jouw dame blootshoofds
aan een antiek tafeltje
ze drinkt iets lekkers met een rietje

een bus stopt met piepende remmen
toeristen in zwemkleding stappen uit
zoeken hun weg richting het Keizer Karel plein
om er samen bij de fontein te gaan spelen

jij loopt daar met een grote stropdas om
bent net over de Waalbrug
hip de stad binnengereden
probeert een sjiek pand te betreden
maar de sleutel is verbogen
een brommer tettert langs
in de boom hangt een versleten slinger

is het afscheid nemen dan begonnen
want als Bottendaler kun je voor

minder geld langer blijven leven
en nog tot het einde over de spoorlijn blijven staren

Gedicht: Lucas van Houte
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Door Alphons Backx

Uit het overleg met Jannette Stevens
(wijkbeheerder)

– Er is momenteel geen geld om de werk-
zaamheden in de Stijn Buijsstraat af te
ronden. De plannen voor een smallere,
verkeersluwe en groene straat bestaan
nog steeds; er is echter geen geld voor
vrijgemaakt. De gemeente geeft een ho-
gere prioriteit aan plekken waar bijvoor-
beeld meer verkeersongelukken plaats-
vinden. Er is nog een kansje op realisa-
tie als rond september 2010 blijkt dat
andere projecten vertraagd zijn. Zo niet
dan gaat de BOB er van uit dat er in
2011 zonder meer geld is om dit project
af te ronden.

– De gemeente overweegt om het aantal
antiparkeerpaaltjes te verminderen in
de wijk en voor één type paaltje te kiezen.
De BOB vindt dat dit alleen kan als er al-
ternatieven zijn om het wildparkeren in

de wijk te voorkomen. Zolang er geen al-
ternatief is, moeten ze blijven staan.

– Het herstelwerk aan het wegdek van de
Dr. Jan Berendsstraat is slecht uitge-
voerd. De BOB wil dat dit uitgevoerd
wordt zoals dat na een wijkbezoek van
burgemeester en wethouders (maart
2009) is afgesproken.

– De BOB wil dat de gemeente eindelijk
de toegangen tot het Thiemepark hond-
onvriendelijker maakt. Dit is al lang ge-
leden toegezegd.

De BOB constateert dat er eindelijk dui-
delijkheid is over de realisatie van de
Castellatoren. Het is jammer, vindt de
BOB, dat het oorspronkelijke revolutio-
naire ontwerp financieel niet haalbaar is.
Een aantal BOB-leden wil met de betrok-
kenen (waaronder de buurtbewoners)
een gesprek om te bezien of met de komst
van de Castellatoren het hele gebied op-
gefrist kan worden. De Trompstraat-flat

zou weer haar oorspronkelijke witte gevel
terug kunnen krijgen. Ook zou er een ver-
bindende groene strook met de Natuur-
tuin moeten komen. Of de Castellatoren
er rond 2012 staat (zoals Talis stelt),
wordt betwijfeld. De hele procedure moet
immers weer doorlopen worden.

Er zijn nog steeds problemen rondom de
Natuurtuin. Een aantal omwonenden die
zich als vrijwilliger hebben gemeld willen
de tuin meer als speelruimte voor kinderen
inrichten. Dit zou afbreuk kunnen doen aan
de natuurwaarde van de tuin. Overleg hier-
over met betrokkenen, inclusief de vrijwilli-
gers die de natuurtuin al bijna 20 jaar het
groene karakter geven, moet hier duidelijk-
heid over verschaffen. De BOB is voorne-
mens om hierin een rol te spelen, gezien
het belang van de natuurtuin voor de wijk.

De BOB nodigt alle wijkbewoners uit
voor de Nieuwjaarsborrel op vrijdag 22
januari van 16.00-20.00 uur in het wijk-
centrum. �

De Castellatoren ‘revisited’
Ineens was er voor omwonenden de uitnodiging om op 13 oktober

te komen kijken naar de nieuwe plannen voor de Castellatoren.

Wie had hem nog verwacht in deze tijden van malaise? Er kwamen

ongeveer 80 belangstellenden af op de bijeenkomst in de

Thiemeloods aan de Leemptstraat. Uitstekende locatie voor dit soort

bijeenkomsten.

Door Alphons Backx

De avond begon met de mededeling
dat discussie over het wel of niet bou-

wen van de toren op deze avond niet aan
de orde was.

Nadat de geschiedenis was neergezet
(van het massieve blok op de eerste ma-
quettes tot het wijkoverstijgende land-
mark met allure), werd duidelijk dat het
plan versoberd is. Het ontwerp van Lies-

beth van der Pol werd destijds door ie-
dereen op handen gedragen, de uitvoe-
ring ervan bleek echter niet zo eenvou-
dig: financieel niet haalbaar, de veilig-
heid niet te waarborgen maar ook een
ongemakkelijke mix van woonvormen.
De plannen zijn dan ook even uit beeld
geweest, maar nooit van tafel. Aan-
passingen aan het oorspronkelijke ont-
werp zouden dit ontwerp tenietdoen,
vandaar dat gekozen is voor een geheel
nieuwe opzet, aldus Michel Pot, project-

manager Castellatoren van Talis. Wat
blijft is de lastige locatie.

Misschien wel de belangrijkste wijziging
is dat het nu alleen nog gaat om sociale
woningbouw. Eenheden met twee of drie
kamers, huur rond de 600 euro. Het volu-
me is gewijzigd naar een rechthoek van
13 verdiepingen waarvan de onderste 2 of
3 lagen ingeruimd worden voor bedrijfs-
functies (genoemd werd het kinderdag-
verblijf van de Vuurtoren) en een par-
keergarage. Er zijn twee ingangen op ver-
schillende grondniveaus (bij het
spoorviaduct aan de De Ruyterstraat en
aan de kant van de Graafsedwarsstraat).
De plannen zijn opgesteld door Ludo
Grooteman van het architectenbureau
DOK (voorheen Zeinstra van Pol). De
bouwer moet nog gezocht worden.

Wordt ‘ie ook mooi?
Waren de verwachtingen op basis van

het vorige ontwerp te hoog gespannen?
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Door Alphons Backx

Het perceel dat aan de Vuurtoren is ver-
kocht, is groter dan dat van de mos-

kee; het is met ongeveer anderhalve bij
zes meter uitgebreid. Juist dat stuk grond
valt buiten het bestemmingsplan, maar de
Vuurtoren wil hier toch iets neerzetten.
Het verweer van de gemeente dat het om
een ondergeschikt bouwdeel gaat, veegt
de rechter van tafel. Een vergunning van

Soap op het Dobbelmanterrein? (deel 2)

Een tik op de vingers

rechtswege wordt verleend als die in over-
eenstemming is met het bestemmings-
plan en dat is niet het geval, zegt de rech-
ter. Dus is er geen vergunning.

De rechter is verder van mening dat de
Vuurtoren met meer zekerheden over be-
drijfsvoering vanuit de Castellatoren
moet komen om de tijdelijkheid te verant-
woorden. Rein van den Bos, eigenaar van
de Vuurtoren geeft echter aan dat hij een

deal heeft met Talis. De rechter ant-
woordt dat er voor de Castellatoren geen
bouwvergunning, of een aanvraag daar-
toe, beschikbaar is.

Dat is een flinke tik op de vingers van de
gemeente en een gebakken peer voor de
Vuurtoren. In een reactie geeft Rein van
den Bos aan dat hij ontdaan is door de
gang van zaken, hij beraadt zich op ver-
dere stappen. Omdat de rechter heeft be-
paald dat er geen vergunning is, daar ver-
volgens dan ook geen ook bezwaren tegen
kunnen zijn, is er alleen nog de bouwaan-
vraag voor een tijdelijke voorziening zoals
die destijds door de Vuurtoren is inge-
diend. Wat gaat de gemeente nu doen?
Het bestemmingsplan aanpassen? Moet
de hele procedure opnieuw? Komt de
Vuurtoren met een nieuw plan? Komen er
dan ook weer bezwaarschriften van om-
wonenden? Hoe lang gaat dat duren?

Wim de Natris, interim voorzitter van de
BOB, heeft in een gesprek met de omwo-
nenden (die de zaak voor de rechter heb-
ben gebracht) aangegeven dat, terugkij-
kend, geen van de betrokken partijen

Op 27 oktober jl. sprak de voorzieningenrechter een oordeel uit over

de van rechtswege verleende bouwvergunning voor de tijdelijke uit-

breiding van Kindercentrum de Vuurtoren op het binnenplein van de

Dobbelman. Omwonenden hadden hier om gevraagd. Waar tijdens

de zitting nog sprake was van een schorsing, op papier (verslag van

de zitting van 19 november jl.) staat dat er helemaal geen vergun-

ning is en dus en ook geen bezwaarschriften. Lees vooral door.

De directeur van Talis de heer W. Hamers laat het
nieuwe ontwerp zien.

De opmerking, dat het om een galerijflat
zou gaan, kon niet geheel weerlegd wor-
den. Op het plan om de Castellatoren als-
nog te realiseren is niet afwijzend gerea-
geerd. Het getoonde ontwerp staat moge-
lijk nog ver af van het gebouw dat er over
een aantal jaren kan staan. Uitgangspunt
is dat de gevel niet strak en glad is, maar
dat door het werken met cassettes van
verschillende afmetingen en dieptes een
speelse gevel ontstaat die door het vele
glas het effect van een diamant krijgt, al-
dus de architect. Niet iedereen is echter
geraakt door de schittering. �

Op www.bottendaal.nl staat een uitge-
breid verslag van de informatiebijeen-
komstfoto: Willemien Geboers

Door Tom van Zantwijk

Ruim na de sluitingsdatum voor de
kopij, maar nog net voordat de

Zeeheld gedrukt zou gaan worden, be-
reikte ons het volgende nieuws. De
Gouden Piramide, een prestigieuze lan-
delijke prijs van de rijksoverheid voor
‘inspirerend opdrachtgeverschap’ in de

architectuur en stedenbouw, is op zater-
dag 28 november 2009 toegekend aan
het nieuwbouwproject De Dobbelman in
Bottendaal. De prijs, bestaande uit een
trofee, een plaquette en €50.000, is door
minister Verburg uitgereikt aan de ge-
meente Nijmegen, woningbouwcorpora-
tie Talis en projectontwikkelaar De
Principaal, die samen verantwoordelijk

zijn geweest voor de metamorfose van
het Dobbelmanterrein van verwaar-
loosd industrieterrein tot bijzondere
woonbuurt, met verschillende woning-
typen, kleine bedrijfjes en diverse voor-
zieningen. De architectuur is geïnspi-
reerd op de oorspronkelijke vormgeving
van de zeepfabriek en op de kenmerken-
de Bottendaalse woningen. Voor de
Gouden Piramide waren vijf projecten
genomineerd. �

De Dobbelman wint Gouden Piramide
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Bent u op zoek naar zinvol vrijwilligers-
werk en kunt u zich inleven in een
12-13-jarige? Meldt u dan aan!
T: 024-3503466
E: info@schoolscoolnijmegen.nl
W: www.schoolscoolnijmegen.nl

Heeft u ook een niet-commerciële boodschap of oproep voor alle
Bottendalers? Plaats dan een Zeepbel! Mail uw korte tekst naar:
dezeeheld@yahoo.com. De ruimte is beperkt!

Al drie jaar krijgen brugklassers uit
Bottendaal en andere wijken een extra
steuntje in de rug van een thuismentor
van School's Cool Nijmegen. In 2010
willen wij nog meer leerlingen onder-
steunen.

‘Buiten Bereik’
speelt voorstelling in de

Thieme Loods

Op vrijdag 18 december zal Buiten
Bereik op de eerste verdieping van
de Thieme Loods een speciale voor-
stelling spelen. Theatersport of een
andere vorm van improvisatie? Dat
wordt nog een verrassing!

De zaal is open om 20.00 uur en de
voorstelling begint om 20.30 uur.
De entree is €5 per persoon.
Informatie en reserveringen:
www.buitenbereik.nl

N O O D K R E E T
Wie o wie gaat zich inzetten voor het behoud van Natuurtuin
Bottendaal?

Info: www.Bottendaal.nl

Zaterdag 23 januari is het feest in
Bottendaal, de Jordaan van Nijmegen

met BIJ ONS IN
BOTTENDAAL... !

Smartlappenfeest
in de volgende cafe's:

Cafe de Kluizenaar .............. Tinus Troubadour
Cafe Albert ............................ Jean Knipping jr.
Cafe Maxim .......................... Johnny Amsterdam
Cafe Thuis ............................. Daanio's
Cafe We gaan beginnen ........... Anja&Tanja
Cafe de Kroeg ....................... Keesie
Cafe St.Anneke...................... Anny Panadero

Aanvang 21.00 uur, passpartout 5 euro

Opleiding ECDL bij Unitas
Vanaf januari 2010 kan bij Unitas weer een opleiding worden ge-
volgd voor het Europese ComputerRijbewijs (ECDL - European
Computer Driving License). Het ECDL-diploma wordt officieel er-
kend door de Europese Commissie en is dé internationale stan-
daard voor computervaardigheid.
De opleiding is bedoeld voor mensen uit Nijmegen die een gesub-
sidieerde baan hebben, of die een re-integratietraject volgen. Er
zijn twee bijeenkomsten per week, gedurende 40 weken. Van deel-
nemers wordt verwacht dat ze beschikken over een eigen compu-
ter met Windows Vista en Office 2003.

Start: maandag 4 januari.
Lokatie: Wijkcentrum Burghardt, Burghardt van den Berghstraat 114.
Informatie en opgave: Unitas, tel. 024 – 3232480.

hebben ingezien dat het bestemmings-
plan, na het wegvallen van de moskee, op
een aantal cruciale punten aangepast had
moeten worden.

De omwonenden zijn tevreden met de
uitspraak van de rechter. Ze vinden het

echter schrijnend dat de Vuurtoren nu
door alle fouten van de gemeente bena-
deeld wordt. Ze hopen op een snelle op-
lossing. Komt die van Talis? Zij hebben
immers tijdens de presentatie van de
plannen voor de Castellatoren expliciet
gesproken over ruimte voor de Vuur-

toren. Talis zegt zelfs dat de toren er in
2012 staat, precies de tijd die de Vuur-
toren vraagt voor een tijdelijke voorzie-
ning. Dat lijkt op een deal, maar waar-
om ligt die nog niet op tafel? �

Zeepbellen
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Door Frans Croonen

Kuuroord Bottendaal
In 1886 werd er op de hoek van de

Stationsweg (nu Van Schaeck
Mathonsingel) en de Graafsche Straat
(nu Graafseweg) een prachtige villa ge-
bouwd. Die villa trok de belangstelling
van een zekere Dr. Banning, die in
Nijmegen een Kneipp-inrichting wilde
vestigen. Met de destijds hippe, uit
Duitsland overgewaaide Kneipp-methode
werden hart- en vaatziekten bestreden
door het ondergaan van een waterkuur.
Ook het zich blootstellen aan zonlicht en
gezonde lucht was belangrijk. Op 1 no-
vember 1892 opende de Bottendaalse
‘Kneipp-Anstalt’ met 50 badgasten in de
door Banning aangekochte villa. Om het
kuuroord met een hotel uit te breiden
moesten er echter twee vleugels aan wor-
den vast gebouwd. Eén aan de Graaf-

schestraat, en een aan de Stationsweg.
Dat had heel wat voeten in de aarde, voor-
al omdat er meerdere kapers op de kust
waren om grond op deze A-locatie te be-
machtigen. Het conflict escaleerde tot
aan de Gedeputeerde Staten. Het hotel
kwam er uiteindelijk toch. Het was uiter-
mate luxe, en had zelfs centrale verwar-
ming. ‘Een hotel’, zo schreef De
Gelderlander na de opening, ‘waarop
Scheveningen en de badplaatsen in het
Rijnland trotsch mochten zijn!’

Koninklijk bezoek
Hotel Keizer Karel vestigde ook ver

buiten de stad pas echt zijn naam toen ko-
ningin-regentes Emma en de veertienjari-
ge koningin Wilhelmina er in mei 1895 er
met hun gevolg maar liefst zeven dagen
logeerden. De majesteiten bezochten in
die week niet alleen Nijmegen, maar ook
Den Bosch, Tilburg en Maastricht. Het

Rond 1890 werd Nijmegen voor toeristen

steeds aantrekkelijker. De sloop van de stadswallen had ruimte

geschapen voor veel groen, brede wegen en luxe gebouwen.

Een reeks deftige hotels opende hun deuren om de toenemende

stroom bezoekers te kunnen herbergen. Hotel Keizer Karel, met

zestig kamers het grootste van de stad, stond in Bottendaal.

Precies waar nu de SNS-bank staat op het Keizer Karelplein.

In mei 1895 streek er hoog bezoek neer.

Bron: Regionaal
Archief Nijmegen

Deftig maar betaalbaar

Hotel Keizer Karel in Bottendaal
hotel in Bottendaal, dat zo dicht bij het
gloednieuwe station lag, was hiervoor een
prachtige uitvalsbasis. ‘De geestdrift in de
stad was groot’ schreef De Gelderlander
op 17 mei. ‘Men juichte, riep hoera...maar
holde ook in dichte menigte het Koninklijk
rijtuig achterna, eene gewoonte die men
o.i. beter zou doen achterwege laten.
HH.MM. lachten echter hartelijk om deze
eigenaardige begeleiding en bogen aller-
minzaamst naar alle zijden’.

Kantoorgebouw
Hoewel Hotel Keizer Karel het ko-

ninklijk bezoek nog lang commercieel
uitbuitte, kon het de tand des tijds uit-
eindelijk niet doorstaan. Door de
Eerste Wereldoorlog kwam er een ein-
de aan de bloei van het toerisme, en het
befaamde hotel werd een kantoorge-
bouw. Later streek de Raad van Arbeid
in de voormalige villa neer, en ook de
Openbare Leeszaal. Net als zoveel an-
dere gebouwen in onze stad werd het
op 22 februari 1944 vernietigd. De fanta-
sieloze kolos die er nu staat herinnert
in niets meer aan het prachtige fin de
siècle hotel dat er eens stond. Het was
echter niet alleen rijkdom en schone
schijn in het jonge Bottendaal. Achter
de kapitale villa’s, hotels en herenhui-
zen verrezen volkswoningcomplexen
en arbeiderswoningen. Daarover leest
u de volgende keer meer. �


